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VERSLAG JUBILEUMVRIENDENDAG  van 7 oktober 2023 
25 JAAR 

Opening jubileumdag door de voorzitter, de heer Peter Kamminga. 

Vanaf 10.30 uur werden de Vrienden buiten opgewacht met middeleeuwse muziek van De 
Soete Inval en konden ze tot 11.00 uur onder het genot van koffie en petit fours alle bekende 
Vrienden begroeten. Het was een overweldigende opkomst van ca.100 Vrienden, we 
moesten alle extra klapstoelen uit de berging halen. 
Nadat iedereen een plaats had gevonden, heette de voorzitter de Vrienden om 11.00 uur van 
harte welkom op deze Jubileum-Vriendendag van de Vereniging van Vrienden van het 
Landgoed Fraeylemaborg. Een speciaal welkom was er voor de Vrienden die van ver 
gekomen waren uit Rotterdam, Den Haag en Bussum, maar natuurlijk ook voor alle Vrienden 
van boven de lijn Zwolle! 
 
Na het welkom gaf de voorzitter het woord aan de heer Co van Rooijen, een van de 
oprichters (samen met mevrouw Thallie Huizinga en de heer Frans Rienstra). 
In 1998 is de Vereniging van Vrienden van het Landgoed Fraeylemaborg opgericht en op 2 
oktober 1999 was de eerste Vriendenbijeenkomst. Het lidmaatschap bedroeg fl 35,00, in 
vergelijking met toen zijn we nu dus niet duurder geworden. Deze eerste bijeenkomst 
eindigde met een paddenstoelentocht, vergelijkbaar met de afsluiting van vandaag, de 
Bosparkwandeling. 
De oud-voorzitter was verheugd om hier vandaag in de grote zaal nog zoveel Vrienden van 
vroeger te zien en was blij dat hij een bijdrage kon leveren aan deze bijzondere 
Vriendendag. 
De reden om een Vriendenvereniging op te richten, was om draagvlak te creëren in de 
omgeving van de Fraeylemaborg, een borg die in die tijd als elitair werd beschouwd. Er was 
een Stichting Groninger Borgen en de nieuwe vereniging kon hiervan het ledenbestand 
overnemen. 
Om draagvlak te creëren, werd besloten om 2x per jaar een Vriendendag te organiseren met 
een korte vergadering, informatie over de borg en een lezing. Een belangrijk punt was 
natuurlijk om geld te genereren door middel van contributies en om de donaties aan de borg 
te verantwoorden aan de Vrienden. 
Dit concept bestaat nog altijd en na 25 jaar is de zaal zelfs te klein! 
De digitale Nieuwsbrief verdient een compliment. Door op deze manier informatie te geven is 
het mogelijk om de uiteindelijke doelstelling te behalen. 
Onze voorzitter dankte de heer van Rooijen voor de terug- en vooruitblik. 
 
Door omstandigheden kon de lezing van Prof. Dr. Hanneke Ronnes niet doorgaan. 
 
 
11.30 uur:  
Lezing door em. Prof. Dr. Sible de Blaauw “ De oude dorpskerk van Slochteren”. 
 
Em. prof. dr. Sible de Blaauw is bereid gevonden om de lezing over te nemen, hiervoor zijn 
wij hem zeer erkentelijk. 
Prof. de Blaauw is emeritus hoogleraar in de Vroegchristelijke Kunst en Architectuur aan de 
Radboud Universiteit Nijmegen. Hij is actief in diverse organisaties voor het behoud van 
religieus erfgoed in Noord-Nederland. Prof. de Blaauw vertelde dat hij deze last minute-
uitnodiging zeer serieus heeft genomen omdat hij erg begaan is met de toekomst van de 
borg, hij is zelf al heel lang Vriend. 
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De lezing zette het vergrootglas op het oudste gebouw van het dorp Slochteren, de 
middeleeuwse kerk met de markante toren. Eeuwenlang bestonden er nauwe banden tussen 
de kerk en de Fraeylemaborg. Er is een visuele verbinding tussen borg en kerk, helaas is die 
nu wat verstoord door de bebouwing die er gekomen is. In 2018 is de kerk overgedragen aan 
de Stichting Oude Groninger Kerken, de begraafplaats en de laan zijn nog van de kerkelijke 
gemeente. De toren is wel goed bewaard gebleven. 
Met behulp van prachtige dia’s werd getoond hoe de kerk in de 17e en 18e eeuw is 
veranderd. Zoals vele kerken is de kerk in Slochteren niet meer compleet. Een groot 
gedeelte is afgebroken, alleen het dwarsschip staat er nog, ook de hoogte hiervan is niet 
meer origineel. Van het koor en het langschip is niets meer terug te vinden, alle 
bouwmaterialen zijn opnieuw gebruikt. Bij een brand in 1881 zijn het dak en het interieur 
verloren gegaan. De kerk in Garmerwolde lijkt veel op die van Slochteren en is zeer de 
moeite waard om te bezichtigen. De relatie met de diverse borgfamilies -Rengers, Piccardt , 
De Sandra Veldtman en Van der Hoop van Slochteren- werd toegelicht. 
Prof. de Blaauw eindigde met een pleidooi om kerk, toren en kerkterrein te (her)ontdekken, 
vooral ook omdat de borg en de kerk historisch bij elkaar horen. 
De voorzitter dankte Sible de Blaauw voor de prachtige lezing en het pleidooi, de historische 
verbondenheid is zeer belangrijk. Laatstgenoemde ontving een bos bloemen en een attentie. 
Tevens vestigde de voorzitter de aandacht op de wandeling van Borg naar Kerk op zondag 5 
november om 14.00 uur. 
 
Actuele ontwikkelingen rond de Fraeylemaborg 
door de heer Hans Alders, voorzitter van de Stichting Landgoed Fraeylemaborg. 
Dat het 25-jarig jubileum van de Vereniging van Vrienden als iets bijzonders wordt ervaren, 
blijkt uit de grote opkomst. Het belang voor draagvlak is buitengewoon groot en de 
Vereniging van Vrienden heeft hierin een belangrijke rol. De Stichting feliciteert alle Vrienden 
van harte en biedt een cadeau aan. Voor belangstellenden zal een concert worden 
georganiseerd in de borg, hierbij kunnen 60 Vrienden aanwezig zijn. Alle Vrienden zullen een 
uitnodiging ontvangen. 
 
Na het aanbieden van dit prachtige cadeau ging Hans Alders verder over de Fuggerei-follie. 
In de voorjaarsvergadering is dit uitgebreid besproken waarbij enige discussie ontstond over 
de passendheid van dit project bij een historisch landgoed. 
Deze discussie bleef maar doorgaan bij de Stichting Fraeylemaborg, de Stichting van Houten 
en de vrijwilligers. Onlangs is besloten om het paviljoen niet te plaatsen om geen 
permanente discussie te houden. Deze mededeling werd door een aantal Vrienden met 
applaus ontvangen. Het betekent ook dat er geen gebruik zal worden gemaakt van de 
toegezegde donaties voor de Fuggerei en de Vriendenbrug en dat er opnieuw overleg zal 
zijn over de te besteden gelden. 
 
De voorzitter vervolgde met de mededeling dat directeur Marjon Edzes met pensioen gaat, 
maar dat er voor de opvolging een uitstekende kandidate is gevonden en geeft de nieuwe 
directeur Liefke Knol het woord. 
Zij zei het heel bijzonder te vinden om hier te staan en is trots en blij om met zo’n actieve 
Vriendenvereniging aan de slag te gaan. Op 1 december zal ze in dienst treden en ze hoopt 
vanaf die datum met iedereen veel contact te krijgen. 
 
Voorzitter Peter Kamminga 
Het bestuur heeft kortgeleden vernomen dat de plaatsing van de Fuggerei en de bouw van 
de Vriendenbrug niet doorgaan. Een herbesteding van de afgesproken gelden zal in overleg 
met de Stichting bij de voorjaarsvergadering in april 2024 worden besproken. 
De vergadering ging hiermee akkoord. 
Kamminga benadrukte nog eens dat gelden pas worden overgemaakt als iets gerealiseerd 
is, in dit geval dus de herbesteding. 
Verder waren er geen belangrijke zaken uit de voorjaarsvergadering (*) te bespreken. 
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Er waren geen vragen vanuit de vergadering. 
Alle Vrienden hebben bericht gehad over het boek deel 3 van Peter Kamminga, “Een 
heerlijkheid en landgoed onder druk”. Het boek is voor alle Vrienden beschikbaar in de 
borgwinkel. 
 
Waarderingsprijs 
Vele Vrienden hebben prachtige foto’s en anekdotes ingestuurd. 
De waarderingsprijs wordt toegekend aan de heer Van Voorthuysen voor zijn prachtige 
verhalen over logeren op de Fraeylemaborg, een mooie persoonlijke geschiedenis. 
Helaas was voordragen op dit moment teveel tijdrovend, maar op de vraag of we deze 
verhalen digitaal mogen delen met alle Vrienden antwoordde de heer Van Voorthuysen 
bevestigend. 
 
Om 12.15 uur was er een toost op het 25-jarig bestaan van de Vrienden Vereniging. 
Daarna konden alle Vrienden tijdens de lunch een diavoorstelling bekijken van de 
ingezonden foto’s en anekdotes en intussen genieten van de prachtige muziek van De Soete 
Inval. Het drietal speelde op doedelzakken, een draailier, trommel en fluit. 
 
Na wat improvisatie om iedereen van broodjes te kunnen voorzien volgden om 12.45 uur de 
warme woorden van Carien Kremer. 
 
Ze vertelde dat ze nu een paar maanden actief is en vindt het een voorrecht om te werken 
met onze prachtige borg en de prachtige collecties. 
Om alle verhalen beter te leren kennen, heeft ze goed gekeken naar de collecties en veel 
gelezen over de families. Eerst over de familie Van Houten en nu weer, vanwege de 
expositie, over dhr. Van Diepen. 
De nieuwe expositie “Een duik in de porseleinkast” van Jan Menze van Diepen is geopend 
op 6 oktober en loopt tot en met 25 februari 2024. 
Carien feliciteerde de Vereniging van Vrienden heel hartelijk met het 25-jarig jubileum. 
 
Bij de afsluiting vroeg de voorzitter de mensen die zich opgegeven hadden voor de 
bosparkwandeling om zich te verzamelen op de borgklip. Hij dankte alle aanwezigen voor 
het vertrouwen en sprak de hoop uit op een prachtige toekomst. 
 
Om 13.15 uur ging de bosparkwandeling van start. 
Onder de deskundige leiding van Annet Westrup maakte een groep van ca. 25 Vrienden een 
interessante wandeling door het park, met uitleg over de biodiversiteit, de historie en de 
actuele ontwikkelingen. 
Na afloop van de wandeling was er koffie en thee in de Oranjerie. 
 
 
 
 

 
(*) De documenten zijn digitaal beschikbaar: 
http://www.fraeylemaborg.nl (onderdeel: Over Ons - Partners) 
 
 
 
 
Verslag gemaakt door Edith Kieft-Pestman, secretaris van de Vereniging van Vrienden van het 
Landgoed Fraeylemaborg 
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